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íl Varsói Szerződés Tagállamai 
Politikai Tanácskozó Testületének ülése 

Á tanácskozás ma folytatódik 

Telcfotó a budapesti tanácskozás clsó napjáról 

Kedden, a délelőtti órákban megérkez-
tek Budapestre a Varsói Szerződés Tagál-
lamai Politikai Tanácskozó Testületének 
ülésén részt vevő küldöttségek. 

A küldöttségek fogadtatására a Feri-
hegyi repülőtéren megjelent Kádár János, 
a Magyar Szocialista Munkáspárt főtit-
kára , Losonczi Pál, a Magyar Népköztár-
ssaság Elnöki Tanácsának elnöke, Lázár 
György, a Minisztertanács elnöke, Aczél 
György, Havasi Ferenc, a Központi Bi-
zottság t i tkára, Maróthy László, a Mi-
nisztertanács elnökhelyettese. Öt'óri Mik-
lós, a Központi Bizottság t i tkára, Sarlós 
István, a Politikai Bizottság tagjai ; szű-
rös Mátyás, a Központi Bizottság t i tkára, 
Várkonyi Péter külügyminiszter és Kár-
páti Ferenc vezérezredes, honvédelmi mi-
niszter, a Központi Bizottság tagjai. 

* 
Kedden Budapesten megkezdődött a 

Varsói Szerződés Tagállamai Politikai Ta-
nácskozó Testületének ülése. 

A tanácskozáson részt vesz: a Bolgár 
Népköztársaság küldöttsége, élén Todor 
Zsivkovva.1, a BKP KB főtitkárával, az 
ál lamtanács elnökével; a Csehszlovák Szo-
cialista Köztársaság küldöttsége, élén 
Gustáv Husákkal, a CSKP KB főt i tkárá-
val, köztársasági elnökkel; a Lengyel Nép-
köztársaság küldöttsége, élén Wojciech 
Jaruselskivel, a LEMP KB első t i tkárá-
val, az ál lamtanács elnökével; a Magyar 
Népköztársaság küldöttsége, élén Kádár 
Jánossal, az MSZMP főt i tkárával ; a Nét 
me t Demokratikus Köztársaság küldöttsé-
ge, élén Erich Honeckerrel, az NSZEP 
KB főtitkárával, az á l lamtanács elnöké-
vel; a Román Szocialista Köztársaság 
küldöttsége, élén Nicolae Ceausescuval, 
az RKP főtitkárával, köztársasági elnök-

kel; a Szovjetunió küldöttsége, élén Mi-
. hail Gorbacsovval, az SZKP KB főti tká-

rával. 
Az egyes küldöttségek tagjai között ál-

lamfő, miniszterelnök, KB-titkár, külügy-
miniszter, honvédelmi miniszter is helyet 
foglal. 

Az ülésen részt vesz Viktor Kulikov 
marsall, a Varsói Szerződés tagállamai 
egyesített fegyveres erőinek főparancsno-
ka is. 

Az ülés főtitkári tisztségét Barity Mik-
lós, a Magyar Népköztársaság külügymi-
niszter-helyettese tölti be. 

A tanácskozást Kádár János, az MSZMP 
főti tkára, a Magyar Népköztársaság kül-
döttségének vezetője nyitotta (meg. 

A tanácskozás első napján két ülést 
tartottak, amelyeken Erich Honecker, az 
NDK küldöttségének vezetője és Wojciech 
Jaruzelski, a Lengyel Népköztársaság kül-
döttségének vezetője elnökölt. Felszólal-
tak: a szovjet küldöttség nevében Mihail 
Gorbacsov, a lengyel küldöttség nevében 
Wojciech Jaruzelski, a csehszlovák kül -
döttség nevében Gustáv Husák, az NDK 
küldöttségének nevében Erich Honecker, 
a román küldöttség nevében Nicolae Ceau-
sescu, a bolgár (küldöttség nevében Todor 
Zsivkov és a magyar küldöttség nevében 
Kádár János. 

Az ülés résztvevői véleménvt cseréltek 
az európai és a világhelyzetről, megvitat-
ták a leszerelésért a nemzetközi kapcso-
latok átalakításáért , 'az európai és az ál-
talános biztonság megerősítéséért és az 
államok közötti együttműködés fejleszté-
séért folvtatott tevékenységük időszerű 
feladatait . 

A tanácskozás szerdán folytatja mun-
káját. 

Kádár János és Erich Honecker 
pohárköszöntője a díszvacsorán 

Este a Magyar Szocialis-
ta Munkáspárt Központi 
Bizottsága, a Magyar Nép-
köztársaság Elnöki Taná-
csa és a Minisztertanács 
díszvacsorát adott a ta-
nácskozás résztvevőinek 
tiszteletére a Parlament 
vadásztermében. A vacso-
rán Kadar János és Erich 
Honecker pohárköszöntöt 
mondott. 
Kádár János elöljáróban a 

Magyar Szocialista Munkás-
pár t Központi Bizottsága, a 
Magyar Népköztársaság El-

nöki Tanácsa, a Miniszter-
tanácsa nevében tisztelettel 
köszöntötte a Politikai Ta-
nácskozó Testület budapesti 
ülésén részt vevő küldöttsé-
gek vezetőit, tagjait, hazánk 
vendégeit. 

— Találkozónkon — mon-
dotta — át tekint jük az euró-
pai és a világhelyzet legfon-
tosabb kérdéseit. Véleményt 
cserélünk a leszerelésért, a 
nemzetközi kapcsolatok át-
alakításáért, az európai és 
az egyetemes biztonság meg-
szilárdításáért, az államok 

közötti együttműködés fe j -
lesztéséért vívott küzdel-
münk időszerű feladatairól. 
Tanácskozásunk eddigi mun-

ká ja bizonyítja, hogy or-
szágaink között korunk fő 
kérdéseinek, közös feladata-
inknak a megítélésében né-
zetazonosság van. Híven .szo-
cialista rendszerünkből fa-
kadó elvi törekvéseinkhez, l'ö 
célunknak a béke megőrzé-
sét, a biztonság ú j alapokon 
való megszilárdítását tekint-
jük 

(Folytatás a 2 oldalon.) 

Tárgyalta a megyei tanács vb 

Vendéglátás — 
diákétkeztetés 

A Csongrád Megyei Ta-
nács Végrehajtó Bizottsága 
tegnap, kedden ülést tartot t 
Szegeden. A testület az elő-
terjesztések között több fon-
tos kérdésben döntött. 
Egyetértett azzal, hogy a 
Metripond Mérleggyár Hód-
mezővásárhelyen julius el-
sejétől orvostechnikai leány-
vállalatot alapítson. Az ú j 
cég az egészségügyi ellátás 
érdekében elsősorban im-
portki váltó orvostechnikai 
eszközöket gyártana, s meg-
kezdené a nagy sikert ara-
tott mesterséges csipőizüle-
lek készítését. Ezáltal szű-
kebb pátr iánkban ú j iparág 
honosodhatna meg és az or-
vosi műszerek minden pia-
con gazdaságosan értékesít-
hetők. — a dollár elszámo-
lású kivilel növekedhetne. 

A Metripond által kifej-
lesztett mesterséges csipö-
izületet először 1982-ben 
használták a szentesi kór-
ház traumatológiai osztá-
lyán. A vizsgálatok szerint 
a protézisek kifogástalanok, 
nincsenek panaszaik a be-
legeknek. A Metripond fej-
lesztési törekvéseit az Egész-
ségügyi Minisztérium 5 mil-
lió forinttal támogatta. A 
vásárhelyi termékek minő-
ségben felveszik a versenyt 
a nyugati protézisekkel. Ezt 
a ténvt igazolja az NSZK-
beli Asculap cég által vég-
zett vizsgálatok is, amelye-
ket az orvostechnikai inté-
zet közreműködésével vé-
geztek. A Metripond és az 
Egészségügyi Minisztérium 
között tavaly megállapodás 
született a sorozatgyártás 
beindítására. Még egy 
örömteli hír, hogy a mester-
séges csípőízületet a világ-
piaci árnál olcsóbban állít-
ják elő. Mivel az ú j termék 
eltér a Metripond eddigi 
profiljától, ezért döntött a 
vállalati tanács az ú j szer-
vezet, a leányvállalat alapí-
tásáról. 

A végrehajtó bizottság 
megvitatta és elfogadta a 
Csongrád megyei Vendéglá-
tó Vállalat munkájáról és a 
diákélelmezés helyzetéről 
szóló beszámolót. A testület 
megállapította, hogy a cég 
a VI. ötéves tervidőszakban 
eleget tett ellátási kötele-
zettségeinek és biztosította 
a megye területén a lakos-
ság ellátását. Az elmúlt öt 
esztendő alatt a gazdálko-
dási mutatók javultak. Eb-
ben közrejátszott az ú j üze-
melési formák gyors beve-
zetése. széleskörű elterjesz-
tése. Tavaly a forgalom 70 
százalékát már szerződéses 
üzletek és jövedelemérde-' 
keltségi rendszerben bonyo-
lították. Lényegében az üze-
mi, intézményi konyhák 
és büfék kivételévei vala-
mennyi vendéglő az úi for-
m á b a n m ű k ö d i k A z ú j k e z -
d e m é n y e z é s e k s / . i k m a i p e / s -
U ü l e s l c r e d m e n v e / . t e k . . S u i -
nos, nem javult a fogyasztói 
érdekvédelem, elég gyakori-
ak a súlvcsonkítások és a 
többletszámolások. A fo-
gyasztói érdekvédelmet csak 
a fokozottabb ellenőrzések-
kel lehet érvényre jut tatni . 

A vállalatnak gondot je-
leni, hogy csökkeni a kép-
zett szakemberek száma, 
amelynek fő oka az ala-. 
csony átlagkereset, valamint 
a bérfejlesztés korlátai. Kü-
lönösen szakácsok, cukrá-
szok, valamint a konyhai 
segédmunkások hiányoznak. 
Néhány beszédes szám a 
működésről. A megyei ven-
déglátás tavalyi forgalmá-
nak '40 százalékát ez a vál-
lalat bonyolította. Sajnos, 
az elmúlt ötéves tervidő-
szakban az életszínvonal 
csökkenése miatt a lakosság 
kevesebb pénzt tudott fordí-
tani a szórakozásra. Ennek 
ellenére a vendéglátó for-
galma nem csökkent, a 
megváltozott helyzethez úgy 
alkalmazkodtak, hogy ol-
csóbb értékesítési formákat 
— például az utcán át való 
árusítást — találtak ki. A 
különböző rendezvények kö-
zül kiemelkednek az öszi 
műsoros szakmai progra-
mok. Említést érdemel, hogy 
az előfizetéses étkeztetések 
aránya növekedett. A válla-
lat igen nagy figyelmet for-
dított a gyermek- és diák-
étkeztetésre, amelynek ke-
retében tavaly közel 22 ezer 
diákot szolgáltak ki. (Záró-
jelben jegyezzük meg, hogy 
1!) 80-ban a diákétkeztetést 
csak 17~ ezren igényelték.) 
A mennyiségi növekedés 
mellett fontos szempont az 
ételek minőségének, és a 
kiszolgálás körülményeinek 
további javítása. A gyer-
mek- és diákétkeztetés to-
vábbfejlesztését az intézmé-
nyi konyháknál há t rá l ta t ja 
a helyiségbérleti dijak' 
emelkedése. A jelenlegi sza-
bályozás mellett ez a tevé-
kenység a vállalat veszte-
ségforrásává válhat. 

örvendetes , hogy az üditö 
italok forgalma növekedeti, 
mig az alkoholos italoké 1.4 
százalékkal csökkent az el-
múlt öt esztendő alatt. A 

megyei vendéglátó villalat a 
működési feltételekhez iga-
zodva szervezetét is meg-
változtatta. Az adminisztra-
tív központi irányító létszám 
20 százalékkal csökkent. Ta-
valy átvettek a/. Alföldi Ven-
déglátó Vállalattól :t<i egysé-
get, melyek többsége a köz-
étkeztetésben játszik majd 
szerepet. Komoly gondot 
jeleni a vállalathoz tartozó 
szállodák műszaki állapota. 
A vásárhelyi Beke. a szente-
si Petőfi és a makói Korona 
hotel rekonstrukcióra szorul, 
de ehhez nincs a cégnek 
pénze, csak központi támo-
gatásban reménykedhet, 
vagy pedig a társulás ú t ján 
keres partnereket a felúj í-
táshoz. Nagy figyelmet for-
dítanak a szakemberképzés-
re, ennek ellenére a vendég-
látós dolgozók közel fele 
nyolc vagy annál kevesebb 
általános iskolai osztályt 
végzett. Sajnos, az idegen-
forgalom területén — ami 
ehhez, a céghez tartozik — 
kevés felszolgáló beszél ide-
gen nyelvet. A végrehaj ló 
bizottság elismeréssel illette 
a vendéglátó vállalat tevé-
kenységet, és határozatában 
tobb olyan feladatra hívta 
fel a figyelmet, amely szín-
vonal -e me 1 kedes l ered mé -
nyezhel. 

A testület tájékozódott a 
tankötelezettségi törvény 
végrehajtásainak tapaszlalar 
Iáiról, majd előzetesen meg-
vitatta és elfogadta a soron 
következő tanácsülés napi-
rendi témáit. A végrehaj tó 
bizottság javasolja a megyei 
tanácsnak, hogy következő 
ülését június 25-re tűzze ki, 
és vitassa meg a VI. ötéves 
ifjúságpolitikai feladatterv 
végrehajtásáról, valamint 
az elmúlt ötéves pénzügyi 
terv teljesítéséről szóló be-
számolót. 

Bányabiztonsági 
konferencia 

Számítástechnika a bánya-
biztonság szolgálatában cím-
mel rendezett konferenciát 
kedden Oroszlányban az Or-
szágos Magyar Bányászati és 
Kohászati Egyesület bánya-
biztonsági szakcsoportja. 
Csaknem 20(1 résztvevője a 
számítógépek alkalmazásá-
nak hazai bányákban szer-
zett tapasztalatait vitat ta 
meg. 

Mint többek között el-
mondták, számitógépre ala-
pozva több bányavállalatnál 
- ikerül i megoldani a bánya-
bili veszélyforrások jelzé-
sét. A bányákban elhelyezett 
érzékelők gyors, pontos és 
megbízható jelzést adnak 
mind a kőzetmozgásról, 
mind pedig a levegő össze-
tételének a változásáról. Az 
utóbbi a megtelelő szellőz-

tetés, illetve a veszélyes gá-
zok felgyülemlésének meg-
akadályozása miatt rendkí-
vül fontos. A számitógép 
rendkívül nagy előnye, hogy 
alkalmazásával teljesen ki-
küszöbölhetők a szubjekt ív 
tényezők, és rövidíthető az 
észleléstől az intézkedésig 
ter jedő idő. A balesetek szá-
mítógépes nyi lvántar tására 
hasonló meggondolásból tér t 
á t több vállalat. Ezzel 
ugyancsak rövidül az ér té-
kelés és a pontos tapasztala-
tok birtokában ham 
hol intézkedni 

A konferencián hang-u 
lyozták: a kedvező tapasz-
talatok hasznosításával, é s 
az Országos Banyamúszaki 
Főfelügyelőség támogatásá-
val adottak a továbblépés 
szellemi, tárgyi feltetelei. 


